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У цэТрЫ ўваГі

Жыхары выступілі супраць рэарганізацыі
У Шумілінскі райвыканкам даслалі калектыўны зварот жыхары аграгарадка Кардон і вяскоўцы з бліжэйшых населеных пунктаў. 
Людзі незадаволены магчымым далучэннем сельгаспадаркі “Ульскі”да ААТ “Лаўжанскае”. 

У калектыўным звароце пастаўлены 
подпісы 91 чалавека, у тым ліку трох 
дэпутатаў Мікалаёўскага сельскага 
Савета. Людзі просяць кіраўнікоў 
раёна прадаставіць ім магчымасць 
працаваць самастойна. Па меркаванню 
вяскоўцаў, КУСГП “Ульскі” з’яўляецца 
цэнтраўтваральным прадпрыемствам, 
на тэрыторыі якога існуюць пэўныя 
аб’екты інфраструктуры. А пасля 
далучэння мясцовай гаспадаркі да 
ААТ “Лаўжаснкае” статус аграгарадка 
Кардон будзе зліквідаваны, ён 
ператворыцца ў звычайную вёску. 
Апроч гэтага, далучэнне пацягне за 
сабой негатыўныя наступствы: заняпад 
населеных пунктаў Кардон, Мікалаёва, 
Лявонава і бліжэйшых вёсак. 

Магчымае далучэнне пацягне 

за сабой павелічэнне міграцыі 
працаздольнага насельніцтва з раёна. 
Таму вяскоўцы былі занепакоены, 
што са стратай статусу асобнай 
гаспадарчай структуры спыніцца 
развіццё вёскі, сацыяльная сетка 
будзе разбурана, школу і дзіцячы сад 
закрыюць. На думку насельніцтва, 
далучэнне КУСГП “Ульскі” да ААТ 
“Лаўжанскае” пацягне за сабой 
згасанне населеных пунктаў Кардон, 
Мікалаёва, Лявонава і бліжэйшых вёсак.  
Аналагічная сітуацыя ўжо назіраліся 
ў вёсках Лявонава і Грудзінава, 
якія з’яўляліся цэнтрамі былых 
калгасаў “Мічурына”, “Расія”. У выніку 
аб’яднання сельгаспрадпрыемстваў 
на тэрыторыі населеных пунктаў 
былі закрыты дзіцячыя сады, школы, 

паштовыя аддзяленні, і асноўная 
частка працаздольнага насельніцтва 
выехала. 

Райвыканкам разгледзеў калектыўны 
зварот, адбыўся сход жыхароў 
аграгарадка Кардон і бліжэйшых 
вёсак. Так, паводле рашэння 
райвыканкама ад 15 красавіка 2013 г  
была  дадзена згода кіраўніцтва раёна 
аб далучэнні камунальнага ўнітарнага 
сельскагаспадарчага прадпрыемства 
“Ульскі” да адкрытага акцыянернага 
таварыства “Лаўжанскае”. Такое 
рашэнне чыноўнік вымушаны 
былі прыняць у сувязі з рэжымам 
банкруцтва гаспадаркі і вялікімі 
даўгамі прадпрыемства. Да прыкладу, 
за 11 месяцаў страты ад рэалізацыі 
прадукцыі склалі 381 млн. рублёў. 

Аднак на сённяшні дзень кіраўнікі 
раёна ўлічылі той факт, что зараз КУСГП 
“Ульскі” мае ў дастатковай колькасці 
кармы і сельскагаспадарчую тэхніку 
для ажыццяўлення гаспадарчай 
дзейнасці. Таму было жыхарам 
Кардона была абяцана не далучаць 
гаспадарку да ААТ “Лаўжанскае”, 
але пры умове што будзе выканана 
заданне па забеспячэнню бясстратнай 
работы.

Пакуль што насельніцтву Кардона 
ўдалося адстаяць сваю самастойную 
гаспадарку і статус аграгарадка. У 
бліжэйшы час пытанне  рэарганізацыі 
КУСГП “Ульскі” Шумілінскім 
райвыканкамам разглядаецца не 
будзе. 

алесь Шумскі

Паводле дадзеных Нацыянальнага 
статыстычнага камітэта можна 
зрабіць аналіз па  колькасці датацый, 
атрымліваемых раёнамі Беларусі на 
аднаго жыхара ў мінулым годзе.

Шумілінскі раён на 100-м месцы ў 
Беларусі па памеру датацый за мінулы 
год. За 2013 год было атрымана 16 288 
051 долараў

Кожны жыхар Шумілінскага 
раёна атрымаў за мінулы год з 
агульнадзяржаўнага бюджэту 863 
даляры, пры гэтым насельніцтва раёна 
склала 18 тысяч 880 чалавек.

Больш за усіх датацый на Віцебшчыне 
атрымаў Полацкі раён - 47 145 676 
даляраў. Наступнымі ў спісе аказаліся 
Лепельскі - 16 789 738 даляраў, Глыбоцкі 
- 16 796 370, Сенненскі -16 509 778. 

 У якасці прыкладу лепш 
прааналізаваць леташні рэспубліканскі 
бюджэт. Ён пераглядаўся некалькі 
разоў, каб усё ж звесці прыбыткі з 

выдаткамі. У дакуменце прапісаны 
памер датацый, якія выдзяляюцца 
кожнай з абласцей.

Агулам гэта $3,5 мільярда — больш 
за чвэрць усяго бюджэту краіны. Як 
іх дзеляць? Падрабязны адказ на 
пытанне трэба шукаць у абласных 
бюджэтах. Можна канстатаваць, што 
без прамых уліванняў абыходзяцца 
толькі тры раёны — Мінскі, Гродзенскі 
і Салігорскі.

Адкуль грошы?
Як фарміруюцца абласныя 

бюджэты? Каля 70-75% — гэта 
бязвыплатныя паступленні «зверху», 
з рэспубліканскага бюджэту. Трохі 
менш за 30% — падатковыя даходы. 
А рэшту даюць непадатковыя даходы 
— сродкі, атрыманыя ад здачы ў 
арэнду дзяржаўнай маёмасці, продаж 
нерухомасці, штрафы…

Куды ідуць падаткі?
Я. вайтовіч

Шумілінскі раён па памеру датацый за мінулы год апынуўся на 
пятым месцы сярод найбольш датуемых раёнаў Віцебшчыны.

у лідэрах па 
атрыманню датацый

эканамічнЫ крЫзіс

Аналагічная сітуацыя  з’яўлялася і 
летась. І тады Шумілінскі раёна быў у 
спісе сямеркі аўтсайдэраў. 

 Што змянілася за год? Усе вобласці, 
апроч Гомельшчыны, напаткаў вялікі 
няўраджай. Снег ляжаў доўга, дый 
глеба аказалася пераўвільготненай. 
У выніку агульная ўраджайнасць з 
гектара зменшылася з 34,5 ц да 29,7 ц. 
А ў некаторых раёнах, як, напрыклад, 
Пінскім ці Маларыцкім, згубілася да 
траціны зерня. Зрэшты, падзенне 
было агульным і больш-менш 
раўнамерным.

А вось у аўтсайдараў – гаспадарак 
Віцебшчыны – ураджайнасць 
амаль у чатыры разы горшая, чым у 
пераможцаў спаборніцтва.

Найменш ураджайныя раёны 
Беларусі (цэнтнераў з гектара) 

1) Гарадоцкі — 15,5 ц
2) Браслаўскі — 15,6 ц

3) Расонскі — 15,9 ц
4) Шумілінскі — 16,5 ц
5) Ушацкі — 16,9 ц
6) Сенненскі — 17,2 ц
7) Краснапольскі — 18,6 ц
Дзе зямля дае найбольш збожжа? 
Лідары ў рэйтынгу фактычна 

тыя самыя, хіба што Гродзенскі 
раён абагнаў Нясвіжскі ў барацьбе 
за лідарства. Іншымі словамі, 
«Верцялішкі» аказаліся больш 
паспяховымі за «Сноў».

Самыя ўраджайныя раёны Беларусі 
(цэнтнераў з гектара)

1) Гродзенскі — 59,4 ц
2) Нясвіжскі — 59,1 ц
3) Бераставіцкі — 51,6 ц
4) Клецкі — 49,5 ц
5) Мастоўскі — 49,2 ц
6) Шклоўскі – 46,7 ц
7) Мінскі — 44,9 ц

 сяржук Горкі

Паводле дадзеных аб ураджайнасці збожжа па раёнах краіны 
за 2013 год Шуміліншчына  апынулася  ў ліку найменш 
ураджайных рэгіёнаў Беларусі.

найменшая 
ўрадЖайнасць у краіне

сеЛьскаЯ ГаспаДарка

Паводле вынікаў грамадскага 
апытання, апублікаванай на сайце 
УУС Віцебскага аблвыканкама, 
найменшы ступень даверу да органаў 
унутраных спраў адзначаецца ў 
Шумілінскім раёне, дзе міліцыі 
давяраюць толькі 31,9% апытаных 
жыхароў. Гэта ўсяго толькі крыху 
больш за адзін працэнт да ўзроўню 
пазамінулага года. У 2012 годзе 
праваахоўным органам Шумілінскага 
раёна давяралі 39,7% насельніцтва. 

Найбольш нізкі ступень даверу да 
міліцыі назіраецца таксама ў Полацкім 
раёне – 32,7% ў Браслаўскім – 33,2%, 

у Міёрскім – 33,3%, у Расонскім – 
34%, у Верхнядзвінскім – 34,2%. 

Аднак у цэлым грамадзяне 
станоўча ацэньвае меры, якія 
прымаюцца органамі ўнутраных 
спраў, па падтрыманні іх асабістай і 
маёмаснай бяспекі.

Па выніках маніторынгу грамадскай 
думкі ў 2013 годзе ў Віцебскай 
вобласці адзначана павелічэнне з 
34,9 % да 36,2 % ўзроўню поўнага 
даверу насельніцтва міліцыі (сярэдні 
паказчык па рэспубліцы - 34,4 %), які 
з'яўляецца самым высокім сярод 
іншых абласцей.

Ацэньваючы аператыўнасць 
рэагавання нарадаў міліцыі 
на паведамленні і заявы аб 
правапарушэннях , 85,2 % апытаных 
адзначылі высокую аператыўнасць 
рэагавання міліцыі пры звароце па 
тэлефоне « 102» - гэта самы высокі 
паказчык па рэспубліцы.

У цэлым у мінулым годзе ў 
параўнанні з 2012 годам на 2,1 % 
павялічылася колькасць станоўчых 
адзнак дзелавых і асобасных 
якасцяў супрацоўнікаў міліцыі , 
такіх як ветлівасць, уважлівасць, 
прафесіяналізм - 84,7 % ( рэспубліка 

- 80,8 %).
Самымі бяспечнымі для 

наведвання, на думку грамадзян, 
апынуліся грамадскія месцы 
Глыбоцкага ( 63,3 %) , Докшыцкага 
( 59,9 %), Лёзненскага ( 58,8 % ) 
раёнаў.

Найбольшы дыскамфорт ад 
верагоднасці стаць ахвярай 
злачынства ў грамадскіх месцах 
адчуваюць жыхары Чыгуначнага ( 
25,3 %) , Верхнядзвінскага (24,7 %) , 
Полацкага ( 24,5 %) , Шумілінскага ( 
23,8 % ) раёнаў.

Уладзімір амбросаў

Вынікі вывучэння грамадскай думкі сведчаць аб тым, што на Шуміліншчыне самы нізкі ў Віцебскай вобласці ступень даверу 
насельніцтва да праваахоўных органаў. У нашым раёне міліцыі давяраюць толькі 31,9% жыхароў.

давер да міліцыі – самы мінімальны
ГрамаДсТва і  правапараДак
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зДарэнні, крЫмінаЛ

• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Cвітанак» 
паведаміце рэдакцыі аб 
гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску. Калі не жадаеце 
атрымліваць газету, то 
патэлефануйце. 

• Калі прачыталі  “Cві-
танак”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamu-
nikat.org/svitanak.html для 
далейшага выкарыстання 
яшчэ да з’яўлення газеты 
на паперы.

 

аДУкацЫЯ

20 лютага ў апошні дзень 
рэгістрацыі кандыдатаў 
адбылося пасяджэнне 
Шумілінскай выбарчай камісіі 
акругі № 39 па выбарах 
дэпутатаў Віцебскага абласнога 
Савета. Акруговая камісія 
зарэгістравала кандыдатамі 
усіх прэтэндэнтаў, якія падалі 
дакументы на рэгістрацыю. 

У выбарчай кампаніі ў 
мясцовыя Саветы, якая 
завершыцца 23 сакавіка, 
па  Шумілінскай выбарчай 
акрузе № 39  Віцебскі аблсавет 

Зарэгістраваны два кандыдаты ў дэпутаты Віцебскага абласнога Савета 
дэпутатаў.

рэгістрацыя 
кандыдатаў прайшла

У Віцебскай вобласці 
дакументы на рэгістрацыю 
кандыдатамі ў дэпутаты 
мясцовых Саветаў дэпутатаў 
27- га склікання падалі 3515 
прэтэндэнтаў, паведамілі 
карэспандэнту БелТА ў 
Віцебскай абласной выбарчай 
камісіі .

Віцебская абласная камісія 
па выбарах у мясцовыя 
Саветы дэпутатаў ўтворана 
ў максімальным складзе. 
Сярэдняя колькасць 
кандыдатаў у дэпутаты на 
выбарчую акругу склала 1,1. 
Самая высокая актыўнасць 
прэтэндэнтамі ў дэпутаты 
праяўленая пры вылучэнні 
кандыдатаў у Віцебскі 
абласны Савет дэпутатаў: 
на 60 дэпутацкіх мандатаў 
вылучана 146 кандыдатаў 
(2,4 прэтэндэнта на мандат ). 
У Віцебскі гарадскі Савет на 

У Віцебскай вобласці дакументы на рэгістрацыю кандыдатамі ў дэпутаты 
мясцовых Саветаў дэпутатаў 27- га склікання падалі 3515 прэтэндэнтаў. 
Сярэдняя колькасць кандыдатаў у дэпутаты на выбарчую акругу ў Віцебскай 
вобласці склала 1,1

альтэрнатывы не будзе
вЫбарчаЯ кампаніЯ

40 мандатаў прэтэндуюць 83 
кандыдата ( канкурэнцыя - 2,1 
), у Наваполацкі гарадскі на 
34 мандата - 70 кандыдатаў 
(2,1 ) . У раённыя Саветы па 
696 выбарчых акругах падалі 
дакументы 773 чалавекі, у 
гарадскія Саветы гарадоў 
раённага падпарадкавання 
па 59 акругах - 83 кандыдата 
, у пасялковыя Саветы па 
61 акрузе - 68 кандыдатаў, у 
сельскія па 2268 акругах - 2292 
кандыдата.

Дзеючымі дэпутатамі 
мясцовых Саветаў з'яўляюцца 
50,9 % прэтэндэнтаў у дэпутаты, 
або 1790 грамадзян. З ліку 
вылучэнцаў 1635 складаюць 
жанчыны, 164 - грамадзяне 
ва ўзросце да 30 гадоў, 4 
- грамадзяніна Расійскай 
Федэрацыі.

Вылучана грамадзянамі 
шляхам збору подпісаў 

2266 чалавек, працоўнымі 
калектывамі - 1342, 
палітычнымі партыямі - 137. 
Ад Камуністычнай партыі 
Беларусі прадстаўлена 33 
прэтэндэнта на дэпутацкі 
мандат, Беларускай партыі 
левых " Справядлівы 
свет" - 36 , Ліберальна 
-дэмакратычнай партыі - 29 
, Аб'яднанай грамадзянскай 
партыі - 22 , партыі БНФ - 8 , 
Рэспубліканскай партыі працы 
і справядлівасці - 6, Беларускай 
сацыял - дэмакратычнай партыі 
(Грамада) - 3 .

На выбарах Сакавік 23 
выбаршчыкам Віцебскай 
вобласці трэба вызначыць 
уладальнікаў 3218 дэпутацкіх 
мандатаў і сфармаваць абласны, 
21 раённы , 5 гарадскіх Саветаў 
у гарадах абласнога і раённага 
падпарадкавання, 197 сельскіх 
і пасялковых Саветаў.

кандыдатамі сталі адзін жыхар 
Шуміліншчыны  з вёскі Заобаль 
і адзін прадстаўнік з абласнога 
цэнтра.

Пасведчанне аб рэгістрацыі 
ўпершыню атрымалі: 

Вінакураў  Руслан Васільевіч – 
нарадзіўся 2 верасня 1974 года, 
працуе старшынёй Віцебскага 
абласнога камітэта прыродных 
рэсурсаў і аховы навакольнага 
асяроддзя, пражывае ў горадзе 
Віцебску, беспартыйны.  Сума 
гадавога даходу, атрыманая 
па месцы асноўнай работы, 

складаюць за 2013 год 119 036 
760 рублёў,  мае нерухомую 
маёмасць: кватэру ў горадзе 
Віцебску. 

Крыштон Алег Аляксандравіч 
– нарадзіўся 23 лістапада 1987 
года, аказвае паслугі ў сферы 
аграэкатурызму, пражывае ў 
вёсцы Заобаль Шумілінскага 
раёна. даходаў за 2013 год не 
мае, нерухомай маёмасці не 
мае.

Вылучаўся  Ліберальна-
дэмакратычнай партыяй.

алесь Шумскі

Сёлета ў спісе – Ткачоў Пётр 
Паўлавіч, слесар-сантэхнік 5 
разраду. Спадар Ткачоў мае 
за плячыма звыш сарака год 
працоўнага стажу. Палову 
свайго жыцця ён аддаў ПМК-70, 
пераехаўшы з Полацкага раёна 
ў пачатку 80-х да родзічаў 
жонкі.

Нездарма кіраўніцтва 

прадпрыемства давярыла 
“стратэгічныя” аб’екты брыгадзе 
сантэхніка Ткачова. Калі за 
справу бярэцца Пётр Паўлавіч, 
ва ўсім адказны і прынцыповы, 
патрабавальны да сябе і калег, 
усё будзе зроблена прафесійна.

І ў тым, што роднае 
прадпрыемства за мінулы 
год мае высокія вытворчыя 

паказчыкі, ёсць і яго, слесара-
сантэхніка Пятра Ткачова, 
заслуга.

Зараз брыгада абслугоўвае 
вельмі складаны і вялікі аб’ект. 
На ферме Свярдлы будуецца 
малочны блок, работнікі  
ў адказе за ацяпленне і 
водаправод.

сяржук Горкі

Другі год запар работнікі будаўнічага прадпрыемства – Шумілінскай ПМК-70 
становяцца лаўрэатамі прэстыжнага ганаровага звання.

слесар стаў 
“чалавекам года”

ЖЫві Як ГаспаДар

"У рэгіёне дзейнічае 500 
школ і 635 устаноў дашкольнай 
адукацыі. У бягучым годзе каля 
30 устаноў адукацыі будзе 
рэструктурызаваная і каля 15 
школ прыйдзецца зачыніць. 
Гэта пачатковыя і базавыя 
школы, а ў некаторых рэгіёнах 
ёсць неабходнасць зачыніць 
і сярэднія, – сказаў начальнік 
упраўлення, падкрэсліўшы, што 
гэта звязана з недастатковай 
напаўняльнасцю класаў. 

– Закрываючы школу або 
дашкольную ўстанову, мы тым 
самым пазбаўляем населены 
пункт магчымасці развіцця. Усе 
робім, каб захаваць ўстановы 
адукацыі ў аграгарадках і 
буйных населеных пунктах. 
Дзесяткі раз усё узважвае, 
перш чым зачыніць ўстанова 
адукацыі".

Іван Шчурок падкрэсліў, што 
рашэнне аб рэарганiзацыi або 
закрыцці кожнага канкрэтнага 

установы будзе прымацца 
узважана пры ўдзеле ўсіх 
зацікаўленых бакоў пры 
ўмове арганізацыі падвозу 
дзяцей да месца вучобы і 
працаўладкавання настаўнікаў і 
персанал. "Праблема закрыцця 
школ у вобласці будзе вырашана, 
калі ў рэгіёне будзе нараджацца 
на 4-4,5 тыс. дзяцей больш, чым 
цяпер", – цытуе кіраўніка УА 
партал БелТА

www.region.ej.by

У 2014 годзе ў Віцебскай вобласці плануюць зачыніць 15 школ і 
рэканструяваць 30 устаноў адукацыі, паведамляе Іван Шчурок, начальнік 
упраўлення адукацыі Віцебскага аблвыканкама.

хочуць закрыць 15 школ

Пераважную большасць 
усіх зафіксаваных у раёне 
крадзяжоў складаюць 
крадзяжы прыватнай 
маёмасці. Прычым злодзеі 
спакушаюцца на ўсё тое, што 
пакінута гаспадарамі без 
нагляду. Як кажуць, попыт 
нараджае прапанову. А 
папулярнасцю, як здабыча ў 
зламыснікаў, карыстаюцца 
ў асноўным мабільныя 
телефоны і  веласіпеды. 
Самі ж гаспадары найчасцей 
праяўляюць нядбайнасць да 
сваіх рэчаў, якія знаходзіліся 
ў выкрадзеных аб’ектах. Таму 
нярэдка крадзяжы маёмасці 
здзейснены гэтак званым 
шляхам свабоднага доступу. 

Тым не менш, за мінулы 
2013 год шумілінскім 
міліцыянерам удалося 
раскрыць 72% крадзяжоў. 
Прынамсі, у бягучым годзе 
за першую палову студзеня 
было зарэгістравана  пяць 
крадзяжоў, чатыры з якіх 
раскрыты. На гэты раз 
невядомыя зламыснікі 
вырашылі пажывіцца 
дзяржаўнай маёмасцю: ў 
сельгаспадарцы “Сіроцінскі” 

на складзе праз аконую раму 
вынеслі 75 літраў дызельнага 
паліва. Як высветлілася, імі 
аказаліся двое мясцовых 
жыхароў і адзін падлетак. На 
іх заведзена крымінальная 
справа, пагражае штраф да 30 
базавых велічынь.

алесь Шумскі

У мінулым годзе ў Шумілінскім раёне было 
зарэгістравана 129 крадзяжоў. Як сведчыць 
практыка, злодзеі не грэбуюць нічым: ад прадуктаў 
харчавання да замахаў на дзяржаўную маёмасць. 
Большасць з іх раскрыта, аднак колькасць 
падобных злачынстваў не змяншаецца. 

крадуць усё, што 
трапляе пад руку

07.02.2014 в 03-48 
у Шумілінскі аддзел 
надзвычайных сітуацый 
паступіла паведамленне 
аб дарожна-транспартным 
здарэнні каля вёскі Лоўша 
з наяўнасцю заблакаваных 
пацярпелых.

Пасля прыбыцця да месца 
выкліку было ўстаноўлена, 
што грузавы аўтамабіль « 
Івека ", 2001 г.в., з'ехаў з дарогі 
і ўрэзаўся ў дрэва. У выніку 
ДТЗ у грузавым аўтамабілі 
апынуліся заблакаваныя 

2 чалавекі - вадзіцель і 
пасажыр.

Ратавальнікі МНС з дапамогай 
гідраўлічных аварыйна-
выратавальных прылад 
пацярпелыя грамадзяне былі 
деблакіраваны, брыгадай 
хуткай медыцынскай дапамогі 
дастаўлены ў Шумілінскую 
раённую бальніцу. Стан 
вадзіцеля і пасажыра цяжкі, 
дыягназ і характар траўмаў 
высвятляюцца. 

алесь прыбярэжны 
па зводках мнс

7 лютага паблізу вёскі Лоўша адбылося дарожна-
транспартнае здарэнне. Пацярпелі два чалавекі.

аўтамабіль 
урэзаўся ў дрэва

6 лютага ў 10 гадзін раніцы 
ў Шумілінскі РАУС звярнулася 
грамадзянка В. 1951 года 
нараджэння , жыхарка 
Наваполацка. Пенсіянерка 
заявіла аб тым, што  ў перыяд 
са снежня 2013 па 6 лютага 
неўсталяваны злачынец , 
узламаўшы дзвярныя завалы, 
пракраўся ў яе дачны дом 
і гаспадарчыя пабудовы, 
размешчаныя ў вёсцы Ловша. 

Быў  здзейснены 
крадзеж спінінга, сетка-

рабіцы, 2 - х тэлевізараў, 
2 - х электрачайнікаў, ЗВЧ 
-печы і посуду. Нанесена 
шкода на 10,4 млн. рублёў. 
Супрацоўнікамі міліцыі 
папярэдне ўстаноўлена, 
што злачынства здзейсніў 
непрацуючы жыхар Віцебска 
1975 года нараджэння . 
Супраць мужчыны ўзбуджаная 
крымінальная справа па ч. 2 
арт. 205 КК .

па зводках УУс 
сяржук Горкі

Жыхарка Наваполацка паведаміла ў міліцыю 
аб тым, што ў пачатку лютага знайшла ў сябе на 
лецішчы узламаныя дзверы і не далічылася рэчаў 
ў доміку і гаспадарчай прыбудове.

у лоўшы 
абакралі лецішча
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 ГаЛОўнаЯ паДзеЯ

Красамоўна пра Куляшова 
ў свой час казаў Сяргей 
Грахоўскі: “Куляшоў 
несмяротны як паэт, але ён быў 
нашым сумленным, нашым 
маўклівым суддзёю: аддаючы 
вершы ў друк, я заўсёды 
трывожыўся, што падумае, 
што скажа Куляшоў... Узорам 
поўнай аддачы, эталонам 
глыбіні, чысціні і майстэрства 
засталася яго паэзія, якую 
будзем спасцігаць і мы, і 
нашы нашчадкі. Яна нікому 
не дазваляе працаваць у 
паўнапала душы, яна глядзіць 
нам у вочы; як сумленне, 
застаўся яго запавет: «Лепш 
падаць і ўставаць з нялёгкай 
ношкаю, чым злёгку папіхаць 
яе рукой». Ён упаў пад гэтаю 
ношкаю. Хто ж яе панясе далей, 
раўняючыся на сцяганосца 
паэтычнай брыгады?”

Наш паэт пазначаны ў даведніках як беларускі савецкі паэт. А апошняя яго 
паэма “Хамаціус” была прысвечана нацыянальнаму герою Беларусі Кастусю 
Каліноўскаму. І ў школьныя праграмы яна не трапіла ды і сам народны паэт 
прадстаўлены ў праграме тэндыцыйна.

6 лютага – 100 годдзе 
аркадзю куляшову

Мой родны брат! Я пакідаю свет. 
Пішу табе не ліст, а запавет... 
Узняўшы бунт, народу-жабраку 
Мы камень падалі, а не руку. 
Мы гінем ад таго, што абяцалі 
Зямлю яму, а не далі ні цалі. 
Калі затрубіць новай бітвы рог, 
Паўстанец пакладзе на твой парог 
Мой запавет...

Ты смела ўзыдзеш на круты памост 
I станеш перад смерцю ў поўны рост... 
Праз мутнае акно сваёй пятлі 
Зірнеш у вочы людзям, а калі 
Зямлю асвеціць сонца, што ў засадзе 
Таілася да гэтае пары, 
Ты ўчуеш песню жаўранка ўгары. 
Убачыш мужыка на даляглядзе 
3 канём і сошкай і шапнеш: 
«Ары!»

з “Хамаціус”

чиновники признаются: с 
экономикой что-то не так

Первым на тему неконку-
рентоспособности белорусских 
товаров высказался вице-
премьер Беларуси Петр 
Прокопович. «Александр 
Григорьевич, надо же быть 
реалистами — у нас нет ни 
одного машиностроительного 
предприятия, которое было 
бы конкурентоспособно с 
мировыми лидерами. Для того 
чтобы МАЗ и тракторный завод 
были конкурентоспособными, 
надо еще вложить миллиарды 
и сотни миллионов. Это же 
сегодня наша реальность», 
— огорошил он 4 февраля 
Александра Лукашенко на 
совещании по проблемам 
развития промышленного 
комплекса и, в частности, 
затоваренности белорусских 
складов.

 Дальше — больше!
Посол Беларуси во Франции 

Павел Латушко, на которого 
«повесили» сбыт наших 
товаров за рубежом, вообще 
признался, что «наша техника 
на презентациях просто 
ломается».

На эту тему высказался также 
премьер-министр михаил 
мясникович. В интервью 
телеканалу «РТР-Беларусь», 
показанному в эфире 8 февраля, 
он заявил, что «к сожалению, 
отечественные предприятия, в 
том числе брендовые, сегодня 
значительно уступают по 
качеству, и тенденция — к 
ухудшению».

«Мы не умеем торговать. 
Это откровенно. Инженеры 
хорошие, технологи неплохие, 
а то, что касается продать и 
управлять предприятием, — 
здесь слабоваты», — посетовал 
премьер-министр.

Марафон откровенности 
продолжил еще один вице-

премьер владимир семашко.
«В последние два года 

(особенно в конце прошлого — 
начале этого года) я отмечаю 
достаточно резкое снижение 
качества нашей продукции», 
— заявил он 12 февраля на 
коллегии Госстандарта.

Председатель правления 
Банка развития Сергей Румас 
сделал из этого всего вывод, 
что «наша экономика пока 
не начала выздоравливать», 
поэтому подъёмных кредитов 
промышленным предприятиям 
в обозримом будущем не 
видать.

Слова — словами, 
но об ухудшении дел 
в промышленности 
свидетельствуют цифры. 
За минувший год вклад 
промышленности в прирост 
ВВП составил всего 1,4%.

Грядет смена правительст-
ва и разовая девальвация

При всём при этом возникает 
еще один закономерный 
вопрос, с какого перепугу 
чиновники начали рубить 
правду-матку о тяжелой 
ситуации в экономике на всю 
страну?!

Таким образом высокопос-
тавленные госслужащие 
пытаются перевести стрелки 
за провалы в экономике на 
директоров предприятий, 
концернов и холдингов, 
считает руководитель научно-
исследовательского центра 
Мизеса Ярослав романчук.

«Понятное дело, что кого-
то отдадут на заклание за 
невыполнение планов как 
минимум последних двух лет 
и четвертой пятилетки в 
целом. Никому не хочется 
составить компанию Михаилу 
Мясниковичу, который, 
совершенно очевидно, уже в 
новом правительстве никакой 
должности занимать не 

будет», — говорит экономист.
Нынешний премьер-

министр, прогнозирует 
эксперт, сделает всё для 
того, чтобы продержаться на 
должности еще один год и 
за это время подыскать себе 
работу для благополучной 
встречи старости.

А вот кресло премьер-
министра в будущем многие 
пророчат председателю 
правления Банка развития 
сергею румасу.

Как говорит Ярослав 
Романчук, власти сейчас 
как раз подходят к тому 
моменту, чтобы провести 
ротацию кадров на уровне 
правительства.

«С периодичностью 
раз в пять-десять лет 

За последние две недели ряд высокопоставленных чиновников начал резать правду-матку о том, что в белорусской экономике 
«что-то не так». При этом информация о неконкурентоспособности белорусской продукции доводится через СМИ до широкой 
аудитории.

белорусов готовят к смене правительства 
и девальвации

у нас меняются люди, 
которые распоряжаются 
государственными ресурсами. 
Меняются даже бизнесмены, 
которые участвуют в 
госпрограммах», — говорит 
Ярослав Романчук.

При этом чиновники не 
забывают полить грязью один 
одного.

«Заметьте, никто 
из чиновников не 
предлагает поменять 
систему, отказаться от 
финансирования госпрограмм 
в таком объеме и таком 
количестве. Никто не говорит 
о необходимости расширения 
частного сектора в экономке, 
а просто говорят, что эти 
распределяли по разным 
причинам плохо, а вот на 

новом витке трат госденег 
мы почему-то будем делать 
это хорошо», — отмечает 
экономист.

Он называет этот процесс 
«жертвоприношением кадров, 
которых могут назначить 
козлами отпущения, чтобы 
освободить место для других, 
в рамках той же системы 
координат».

«Хотя такие раздраи 
не на руку Александру 
Лукашенко. Они не добавляют 
популярности власти, а за 
результат в конечном итоге 
отвечает сам Лукашенко», — 
считает Ярослав Романчук.

александр Ярошевич
naviny.by/rubrics/

economic/2014/02/18/
ic_articles_113_184635

Мы, актывісты вядучых 
дэмакратычных сілаў 
Беларусі, верым у тое, што 
мясцовыя органы ўлады 
здольныя працаваць у 
інтарэсах грамадзян толькі 
тады, калі яны сапраўды 
абраныя народам. Падчас 
кожных выбараў улада 
выкарыстоўвае маніпуляцыі 
і фальсыфікацыі, каб 
перамогу на іх атрымалі тыя 
кандыдаты, якія паставяць 
інтарэсы трымальнікаў 
улады вышэй за інтарэсы 
грамадзян.

«права выбару» - гэта 
кампанія назірання за 

выбарамі ў мясцовыя 
Саветы 2014 г., галоўнай 
задачай якой з'яўляецца 
супраца з дэмакратычным 
кандыдатам у дэпутаты 
мясцовых саветаў 
па вызначэнні і 
абароне сапраўднага 
волевыяўлення грамадзян. 

звязацца з арганіза-
тарамі кампаніі магчыма 
праз мэйл: 

press@pravovybora.by 
з каардынатарам па 

Віцебшчыне: 
+375 29 218-98-38 і пошта: 

kas_vit@tut.by, скайп: kas-
moll

Падчас гэтых выбараў мы абіраем людзей, 
якія будуць прадстаўляць нашыя інтарэчы ў 
мясцовых органах улады. Гэтым людзям мы 
давяраем кантраляваць бюджэт раёна, працу 
камунальных службаў, адстойваць нашае з вамі 
права на камфортныя умовы жыцця.

аб кампаніі 
«права выбару»

НоВы чАС
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рэХа паДзеі ДаЛУчайсЯ!

 Naviny.by вырашылі разабрацца, што 
можа штурхнуць прадпрымальнікаў 
на страйк і ці гатовыя яны да крайніх 
мерам.

паспець да 1 ліпеня
У праекце ўказа для індывідуальных 

прадпрымальнікаў - плацельшчыкаў 
адзiнага падатку з 1 ліпеня 2014 
г устанаўліваецца абавязак 
дакументальна пацвярджаць 
набыццё прадукцыі, якая рэалізуецца. 
Аляксандр Лукашэнка заявіў , што яшчэ 
аднаго пераносу тэрмінаў увядзення 
гэтага патрабавання чакаць не варта.

На нарадзе выступіў старшыня 
Беларускага саюза прадпрымальнікаў 
Аляксандр Калінін. Як адзначыў 
кіраўнік БСП у каментары для Naviny.
by, прапанаваны ўрадам ўказ вельмі 
жорсткі.

«Намі прапанаваныя меры, 
накіраваныя на кампраміс. У тым 
ліку такія істотныя, як вяртанне 
наёмных работнікаў і ўвядзенне ў 
дакументаабарот закупнога акту», - 
паведаміў Калінін.

Кіраўнік дзяржавы даручыў ураду 
сумесна з прадпрымальнікамі 
выпрацаваць ўзгоднены варыянт 
указа. «Таму Беларускі саюз 
прадпрымальнікаў у цяперашні час 
рыхтуе і ўнясе ў панядзелак на нарадзе 
ў прэм'ер-міністра свой варыянт 

указу. Зараз гэта рабочы дакумент, які 
каментаваць бессэнсоўна», - лічыць 
кіраўнік БСП.

Адказваючы на пытанне аб 
ультыматыўных заявы Лукашэнкі ў 
адрас прадпрымальнікаў , Аляксандр 
Калінін адзначыў, што кіраўнік 
дзяржавы можа казаць тое, што лічыць 
патрэбным.

«Мы супраць забастовак, і лічым, 
што гэта не метад. Мы настроены 
на канструктыўны дыялог з урадам 
і выпрацоўку нармальнага, якое б 
задаволіла ўсіх парадку пераходу на той 
рэжым, які ўрад лічыць неабходным», - 
заявіў Аляксандр Калінін.

Сам ён асабіста задаволены 
сустрэчай з прэзідэнтам і лічыць, што 
да 1 ліпеня бакі ў стане выпрацаваць 
ўсе неабходныя нарматыўныя акты на 
рахунак з'яўлення ў Беларусі свайго 
«Чаркізаўскага» рынка.

«Чаму мы павінны закупляцца ў той 
жа Расіі? Па крайняй меры, тут можна 
будзе кантраляваць якасць тавараў. 
Проста стварыць яго складана», - 
адзначыў ён.

Хто каго не чуе ?
Не плануе пратэстных акцый 

і актыўна абараняе інтарэсы 
іпэшнікаў грамадзкае аб'яднаньне 
«Пэрспэктыва», на якое асабліва 
папеляў кіраўнік дзяржавы.

«І ганіце ад сябе усялякіх там 
Шумчанка, не тое яшчэ кагосьці, каб 
яны нават блізка каля вас не хадзілі. У 
іх няма нічога з вамі агульнага і быць 
не можа, ім трэба іншае», - казаў на 
нарадзе ў адрас прадпрымальнікаў 
Аляксандр Лукашэнка.

Сам старшыня савета РГА 
"Пэрспэктыва" Анатоль Шумчанка 
распавёў, што ніхто і не планаваў весці 
людзей на барыкады.

«Я на нарадзе і Пракаповічу (віцэ 
-прэм'ер Пётр Пракаповіч. - Naviny.by) 
сказаў, што мы страйку не збіраемся 
ладзіць. Таму што гэта называецца 
арганізаваным пратэстам і гэта вельмі 
вялікая раскоша. Калі ў канцы года 
прадпрымальнікі на месцах выказвалі 
сваю пазіцыю, яна была вельмі 
красамоўная. Таму, калі ўлада прыме 
тыя правілы, пра якія кажа Лукашэнка, 
дык няхай яны іх выконваюць. І калі не 
хочуць слухаць нас, «Перспектыву», 
то тады няхай пачуюць і сутыкнуцца 
з народам. Мы не супраць, каб яны 
даведаліся пра сябе меркаванне 
простых людзей», - растлумачыў 
старшыня "Перспектывы".

«Мы напісалі зварот, і мне людзі 
тэлефануюць і кажуць, што ўсё 
правільна. Яны так і заяўляюць, што 
па тых правілах, якія для нас хочуць 
стварыць, мы працаваць не зможам. 

Я хачу адзначыць, што «Перспектыва» 
заўсёды адкрыта да дыялогу, але 
пасля слоў прэзідэнта, я не ўяўляю, як 
чыноўнікі будуць з намі працаваць», - 
адзначыў Шумчанка.

Старшыня «Перспектывы» яшчэ 
раз звярнуў увагу на непазбежныя 
эканамічныя страты пасля ўвядзення 
суправаджальных дакументаў як для 
ІП, так і для дзяржавы.

Сёння прадпрымальнікі 
выплачваюць адзіны падатак наперад, 
і дзяржава стабільна атрымлівае 
добрыя падатковыя паступлення 
незалежна ад таго, атрымлівае даход 
плацельшчык альбо не. Плацяжы 
закладваюцца ў бюджэт, і яны будуць 
заўсёды атрыманы ў поўным аб'ёме.

«Калі будуць уведзеныя 
суправаджальныя дакументы, сэнс 
адзінага падатку будзе страчаны. 
Даходы ў выглядзе падаткаў ад ІП, 
паводле нашых ацэнак, упадуць у 2-3 
разы па аналогіі з групамі тавараў, 
ўжо выведзены з-пад дзеяння адзінага 
падатку», - растлумачыў Шумчанка.

Дарэчы, як заявіў на ўчорашняй 
нарадзе Аляксандр Лукашэнка, «ніхто 
не павінен быць пакрыўджаны, трэба 
разгледзець прапановы кожнага 
чалавека».

марыя Грыца
белапан

18 лютага на нарадзе прэзідэнта Беларусі з урадам па праекце ўказа «Аб некаторых пытаннях рэалізацыі тавараў індывідуальнымі 
прадпрымальнікамі і іншымі фізічнымі асобамі» Аляксандр Лукашэнка заявіў, што «калі вы пасля сённяшняй гутаркі паспрабуеце 
недзе зладзіць страйк, не будзеце працаваць на сваім працоўным месцы, вы больш туды не прыйдзеце».

дзярЖава хоча ліквідаваць базар, 
але не пабудавала рынак

 прабЛемЫ праДпрЫмаЛьнікаў

Як стала вядома, напярэдадні 
ўцёкаў сям'я Януковіча грузавікамі і 
верталётамі вывезла ўсё каштоўнае з 
Міжгор'я. Але інтэр'еры і яхты забраць 
з сабой яны не маглі.

У якіх інтэр'ерах і як жыў Януковіч? 
Гэта бачна на здымках фатографаў 
Ройтэрз.

У рэзідэнцыю Віктара Януковіча 
выстройваюцца чэргі, як у маўзалей 
або першае фаст-фуд-кафэ ва Украіне.

Дом, у якім ён жыў, дзівіць сваёй 
пампезнасцю. А рэзідэнцыя па 
тэрыторыі большая за старажытны 
горад Вышгарад.

Чорную бухгалтэрыю сям'і, якую 
дасталі з вады, а гэта каля 20 тысяч 
дакументаў, будуць старанна 
вывучаць.

«Толькі адзін дакумент, які ў мяне ў 
руках — гэта адна кампанія Януковічаў 
сплаціла другой — 56 мільёнаў 
грыўняў (5,6 млн даляраў). Было 
прысвоена не менш за 10 мільярдаў 
грыўняў (1 млрд даляраў), і гэта 10 
працэнтаў з таго, што мы прагледзелі», 
— распавядае Дзмітрый Гнап. Ён 
упэўнены, што самыя важныя звесткі 
ўсё ж такі ўдалося знішчыць.

Разам з паперамі — іншая знаходка 
— сотні боепрыпасаў. «Два віды 
пісталетаў, СВД, АКМ, АКС. Цэлую роту 
можна узброіць, 70-80 чалавек», — 
кажа Гнап.

Самаабаронаўцы ўпэўненыя, што 
на дне ёсць яшчэ нямала куль, ёсць і 
зброя, пакуль ад яе знаходзяць толькі 

чахлы. Ахоўнікі ўпэўненыя, уцякаючы, 
экс-гарант прыхапіў нямала цікавага.

Так, у калекцыі рарытэтных аўто 
(плошча гаража дзве тысячы метраў), 
дзе захоўваецца не менш за паўсотні 
савецкіх легкавікоў і ваеннай тэхнікі, 
знік каштоўны экспанат — «Хорх» 
1935, такіх ва Украіне ўсяго 7 мадэляў.

На тэрыторыі рэзідэнцыі — 
беспрэцэдэнтныя меры бяспекі. Толькі 
шлях Януковіча ў сяло Новыя Пятроўцы 
адсочваўся амаль трыма дзясяткамі 
камер. Пад зямлёй таксама знайшлі 
кучу хадоў, але, іх карты няма.

Першае, што Януковіч старанна 
сачыў за здароўем, сведчаць уласная 
ферма і лабараторыя.

Усё, што піў і еў экс-прэзідэнт Украіны 
эксперты даследавалі на радыяцыю, 
праводзілі бактэрыялагічныя і 
біялагічныя выпрабаванні. «Вымяралі 
ўсё, колькі жалеза, магнію.

Ён мамалыгу любіў, вось яму 
прывозілі 10-15 відаў проб з іх 
выбіралі тую, якую ён будзе прымаць», 
— распавядае актывіст.

Ваду для прэзідэнта чысцілі мінімум 
дванаццаццю ступенямі ачысткі.

Уласная АЗС, прынамсі дзве кацельні, 
стайня, заапарк, лазні, гасцявыя дамы 
і нават племянны кіналагічны цэнтр 
закрытага цыклу. Тут — 15 сабак 
англійскага і тыбецкага мастыфаў 
і каўказцы. Шчанюкоў тут гадавалі 
выключна для падарункаў, кажа 
кінолаг.

tsn.ua

 Міжгор'е — загарадная рэзідэнцыя Віктара Януковіча. Некалькі гадоў 
таму яна была прыватызаваная, што выклікала скандал. Цяпер 
дэпутаты «Свабоды» прапануюць нацыяналізаваць Міжгор'е.

у якіх інтэр'ерах і 
як Жыў януковіч у 

міЖгор'і.

На «Народны рэферэндум» яго 
ініцыятары (кампанія «Гавары 
праўду», Рух «За Свабоду» і Партыя 
БНФ) на падставе меркаванняў 
дзясяткаў тысяч простых беларусаў 
і спецыялістаў у розных галінах 
абралі шэсць найбольш папулярных 
і важных пытанняў.

1. Ці згодныя вы, што ў 
дзяржаўных установах адукацыі 
і аховы здароўя ўсе паслугі 
грамадзянам Беларусі павінны 
аказвацца бясплатна? 

2. Ці згодныя вы, што кіраўнікі 
выканкамаў гарадоў, раёнаў, 
абласцей павінны абірацца прамым 
галасаваннем грамадзян? 

3. Ці падтрымліваеце вы 
курс на эканамічную інтэграцыю, 
асацыяцыю і стварэнне бязвізавай 
прасторы з Еўрапейскім Саюзам? 

4. Ці згодныя вы, што дзеля 
забеспячэння нейтральнага 
статусу Беларусі ў краіне павінна 
быць забаронена размяшчэнне 
замежных вайсковых аб’ектаў, 
ядзернай зброі, а беларускія 
вайскоўцы не мусяць несці службу 
за мяжой? 

5. Ці згодныя вы, што адна і 

тая ж асоба не можа займаць пасаду 
прэзідэнта больш за два тэрміны? 

6. Ці згодныя вы, што грошы, 
атрыманыя ад запланаванай 
урадам прыватызацыі, у 
першую чаргу павінны пайсці на 
кампенсацыю ўкладаў, згубленых 
пад час дэвальвацыі-2011, і 
стварэнне працоўных месцаў? 

Менавіта праз правядзенне 
"Народнага рэферэндуму" і 
наступную рэалізацыю народных 
пытанняў мы зможам пабудаваць 
надзейную краіну, заснаваную на 
павазе да людзей.

народ патрабуе павагі! Народны 
рэферэндум – гэта магчымасць 
большасці беларусаў заявіць пра 
сябе, пра сваё права быць паважаным 
і пачутым, жыць годна. Магчымасць 
выказацца пра тое, як жыць далей. 
Мы лічым, што Беларусі патрэбны 
новы рэферэндум, які вызначыць 
далейшае развіццё краіны і верне 
грамадзянам павагу і магчымасці.

ад рэдакцыі: паставіць свой 
подпіс за «Народны рэферэндум» вы 
можаце, калі звяжыцеся з рэдакцыяй 
газеты. Кантактныя даныя 
дадзены на  чацвёртай старонцы.

Беларусі патрэбны новы рэферэндум, на якім народ сваім 
рашэннем вызначыць далейшае развіццё краіны. «Народны 
рэферэндум» - гэта ваша законнае права выказацца, права 
быць пачутым, гэта ваш заслужаны шанец на перамены, 
на вяртанне павагі да сябе з боку ўлады, на магчымасці ў 
надзейнай дзяржаве.

пачаўся 
збор подпісаў за 

“народны рэферэндум”


